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Pan 

Zdzisław Pupa 

Przewodniczący Komisji Środowiska 

Senator RP 

 
Szanowny Panie Przewodniczący, 

 

w związku z planowanym rozpatrzeniem ustawy o zmianie ustawy – Prawo energetyczne 

oraz niektórych innych ustaw (druk senacki nr 1010) podczas wspólnego posiedzenia z Komisją 

Środowiska w dniu 11 lipca br., w imieniu Federacji Przedsiębiorców Polskich zwracam uwagę 

na poważne ryzyko dla przedsiębiorców wynikające z niektórych zmian wprowadzonych w 

ramach tej nowelizacji. Jednocześnie wnioskuję o to, by Wysoka Komisja zaproponowała 

Senatowi wykreślenie tych zmian, czyli usunięcie art. 19 ustawy z druku nr 1010. 

Zasygnalizowane wyżej niebezpieczne dla przedsiębiorców rozwiązania są efektem 

złożonej w Sejmie autopoprawki (druk sejmowy nr 3237-A) i dotyczą zmian w art. 23 ustawy z 

dnia 27 października 2022 r. o środkach nadzwyczajnych mających na celu ograniczenie 

wysokości cen energii elektrycznej oraz wsparciu niektórych odbiorców w 2023 roku, powodując 

konieczność przekazywania przez wytwórców w ramach odpisu 97 proc. sumy przychodów ze 

sprzedaży gwarancji pochodzenia, niezależnie od tego, czy uzyskana przez danego wytwórcę cena 

rynkowa przekracza limit ceny określony na podstawie rozporządzenia Rady Ministrów z dnia 8 

listopada 2022 r. w sprawie sposobu obliczania limitu ceny. 

Konieczność ponoszenia przez wytwórców energii w instalacjach odnawialnych źródeł 

energii opłat związanych z obsługą rejestru gwarancji pochodzenia prowadzonego przez 

Towarową Giełdę Energii oraz wewnętrznych kosztów obsługi procesu wnioskowania o wydanie 

i sprzedaży gwarancji pochodzenia spowoduje, że obrót tymi dokumentami przestanie być dla 

tych podmiotów opłacalny. W konsekwencji zrezygnują one ze sprzedaży gwarancji pochodzenia 

w roku bieżącym lub z wnioskowania do Urzędu Regulacji Energetyki o ich wydanie.  

Powyższe skutkować będzie drastycznym ograniczeniem podaży gwarancji pochodzenia 

na krajowym rynku i brakiem dostępności tych dokumentów dla odbiorców energii, w tym 

przedsiębiorców z branży żywnościowej.  
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Podkreślenia wymaga, że zgodnie z krajowym ustawodawstwem, gwarancje pochodzenia 

stanowią jedyny dokument potwierdzający pochodzenia danego wolumenu energii elektrycznej z 

odnawialnych źródeł energii.  

Skutki omawianych zmian będą więc dotkliwe dla wszystkich przedsiębiorstw 

raportujących ograniczanie negatywnego wpływu prowadzonej działalności na środowisko. Warto 

jednocześnie podkreślić, że dostępność niskoemisyjnej energii, z jednej strony niejednokrotnie 

determinuje realizację zagranicznych inwestycji w Polsce, z drugiej zaś przesądza o możliwości 

uczestniczenia polskich dostawców w globalnych łańcuchach dostaw.  

Brak dostępności krajowych gwarancji pochodzenia w praktyce spowoduje, że odbiorcy 

energii będą zmuszeni do nabywania tych dokumentów na rynkach zagranicznych, gdzie ceny są 

kilkakrotnie wyższe niż w Polsce. Spowoduje to odpływ kapitału z Polski do Niemiec, Hiszpanii, 

Włoch oraz innych rozwiniętych rynków, który w innych okolicznościach stanowiłby przychód 

inwestorów realizujących projekty OZE, przyczyniając się do ograniczenia kosztów związanych z 

funkcjonowaniem systemów wsparcia, przyznających pomoc publiczną w formule 

konkurencyjnej i ogólnego obniżenia cen energii elektrycznej na krajowym rynku.  

Dodatkowo podkreślenia wymaga, że podmioty energochłonne, które w 2022 i 2023 r. 

uzyskały rekompensaty na podstawie ustawy z dnia 19 lipca 2019 r. o systemie rekompensat dla 

sektorów i podsektorów energochłonnych są zobowiązane do zrealizowania jednego z 

obowiązków wskazanych w art. 12a ust. 2 tej ustawy. Jednym z takich obowiązków jest 

umorzenie gwarancji pochodzenia do końca bieżącego roku, dla 30% wolumenu zużytej energii 

elektrycznej, w odniesieniu do której podmiot uzyskał rekompensaty.  

Konsekwencje braku możliwości pozyskania przez odbiorców energochłonnych gwarancji 

pochodzenia do końca bieżącego roku, a co za tym idzie, spełnienia przywołanego warunku 

będzie obowiązek zwrotu otrzymanych rekompensat. Powyższe miałoby bardzo negatywne 

konsekwencje dla wielu odbiorców przemysłowych, którzy już teraz mierzą się z problemem 

wysokich cen energii elektrycznej. 

 

Z wyrazami szacunku,  

        
    Marek Kowalski  

          Przewodniczący Federacji 

            Przedsiębiorców Polskich 

 


